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Proč si někdy myslíme, že všemu rozumíme, 
a jak z nás přehnané sebevědomí dělá 
namyšlené hlupáky.
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Proč si lidé myslí, 
že všechno vědí?

Andrej Babiš láká národovecké voliče 
v tričku s českým lvem. Aby ho neměli 
za slabého vlastence.

Automobilka Porsche chce dobýt trh 
s elektrokoly. Nabídne vysoký výkon 
a luxus na pedálech.
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Babiš se lvem 
na prsou

Porsche jde 
do elektrokol

Češi objevují rostlinné ryby, v Rakousku 
už je i veganský supermarket, otevřela ho 
Billa.
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Zájem o náhražky 
masa roste

Peníze na energie mohou firmám přijít 
až příští rok. To už může být pozdě
Pomoc s drahými účty za energie by měla být vyšší a pravidla pro její získání vstřícnější, kritizují vládu 
podnikatelé. Peníze jim navíc mohou přijít až za několik měsíců a některé už tak nemusí zachránit.

Když premiér Petr Fiala (ODS) 
ve středu oznamoval pomoc 
velkým firmám zasaženým 
vysokými cenami elektřiny 
a plynu, slíbil, že částku v cel-
kové výši 30 miliard korun 

budou moci podnikatelé začít čerpat od za-
čátku listopadu. Tak rychlá však vládní po-
moc nebude. Termín se týká pouze spuště-
ní programu, firmy peníze na svých účtech 
zřejmě najdou nejdříve na začátku příštího 
roku. A to pro řadu z nich už může být pozdě.

„Pokud uplatníme zkušenost s podpůrný-
mi programy během covidu, tak počítám, 
že si firmy na peníze reálně sáhnou někdy 
v prvním čtvrtletí příštího roku,“ odhaduje 
předseda představenstva Asociace malých 
a středních podniků Josef Jaroš. Na začátku 
listopadu totiž ministerstvo průmyslu a ob-
chodu teprve zveřejní dotační výzvu a pod-
niky se budou moci začít o podporu hlásit. 
„Rozhodně nikdo nečeká, že žádost konkrét-
ní firmy ministerstvo vyhodnotí do 14 dnů 
od jejího podání. To by bylo velmi naivní,“ 
dodává Jaroš.

Pro podniky, které jsou kvůli rekordně dra-
hým energiím v problémech třeba už od loň-
ského roku, může být další několikaměsíční 
čekání příliš dlouhé. „Pomoc je nepřehledná 
a pomalá. Firmy přitom potřebují co nejrych-
leji hotovost. Řada podniků se toho, až jim 
peníze přijdou, vůbec nemusí dožít, protože 
na sebe budou muset podat insolvenční ná-
vrh,“ říká krizový manažer Libor Witassek.

„Pro zemědělce vysoké ceny energií a dal-
ších vstupních nákladů představují skuteč-
ně existenční problém. Tyto podniky budou 
muset čekat do listopadu v nejistotě, zda se 
jim podaří splnit všechny podmínky potřeb-
né pro získání kompenzací za vysoké ceny 
elektřiny a plynu. A pak ještě klidně několik 
měsíců na to, až peníze opravdu dostanou. 
Za chvíli přijde zima a bude třeba vytápět stá-
je především menším hospodářským zvířa-

Jiné společnosti pak na státní pomoc ne-
dosáhnou kvůli tomu, že nejsou v provozní 
ztrátě. „Jestli mě někdo nutí do ztráty, tak 
to je šílenství,“ říká šéf společnosti Atas Otto 
Daněk. Náchodský výrobce elektromotorů 
má cenu energií zafixovanou ještě z loňského 
roku, proto se ho aktuální nárůst výrazněji 
nedotkl. Podnik ale situaci pociťuje zprostřed-
kovaně. Tím, jak se drahé energie promítají 
v cenách, které musí platit za výrobky svých 
dodavatelů. 

Podnikatelé by si proto přáli, aby kabinet 
ceny elektřiny a plynu zastropoval stejně, jako 
to v pondělí udělal s cenami energií pro do-
mácnosti a živnostníky. Návrh v pátek pro-
šel ve zrychleném jednání sněmovnou a míří 
do Senátu. Zvedla pro něj ruce i opozice, byť 
během jednání několik hodin kritizovala vlá-
du za to, že pomoc přichází pozdě. 

„Vláda stále nebere situaci průmyslu vážně 
a čeká, že se nějakým způsobem vyřeší sama 
anebo řešení spadne z Bruselu. Ceny energií 
jsou přitom naprosto odtržené od tržních fun-
damentů a v Evropě již bylo odstaveno devět 
vysokých pecí a řada elektrických pecí na vý-
robu oceli,“ varuje Urban.

S přispěním Petra Zenknera a Martina Ťopka
Více k tématu na straně 5

jsou třeba sklárny nebo ocelárny, mohou do-
sáhnout až na 200 milionů korun, ty ostatní 
si pak přijdou maximálně na 45 milionů. 

Kromě toho, že pomoc přichází pozdě, kri-
tizují zástupci byznysu právě výši podpory 
a přísná pravidla. „Podpora možná pomůže 
malým a středním firmám, ale velkým spo-
třebitelům nikoliv. Evropská komise nasta-
vila strop podpory na 50 milionů eur (přes 
1,2 miliardy korun – pozn. red.) pro jednu fir-
mu, zatímco ministerstvo průmyslu na pou-
hých 200 milionů korun. To je pro firmy, kte-
ré za energie utrácejí miliardy korun za rok, 
nedostačující,“ míní Daniel Urban, předseda 
představenstva Ocelářské unie.

Jan Prokeš 
jan.prokes@hn.cz

tům, vyhřívat potřebují také skleníky se ze-
leninou, a to nemluvím o sušení chmele,“ říká 
mluvčí Agrární komory Barbora Pánková.

Nejistotu kolem toho, zda firmy pomoc 
od státu opravdu dostanou, navíc zvyšují 
i podmínky pro získání dotace. Na podporu 
budou mít nárok energeticky náročné firmy, 
které jsou v provozní ztrátě, nebo podniky, 
jimž náklady na energie proti loňsku vzrost-
ly alespoň dvojnásobně. V obou případech 
úředníci vyžadují údaje za období od začátku 
letošního února do konce prosince. 

Vláda ve středu rozhodla, že mezi podnika-
tele rozdělí celkem 30 miliard korun. Společ-
nosti s energeticky náročnou výrobou, jako 

Dny NATO v Ostravě 
navštívilo o víkendu 
přes 100 tisíc lidí

Na ostravském letišti v Mošnově na Novo‑
jičínsku proběhly o víkendu Dny NATO  
a Dny Vzdušných sil Armády ČR. Největší 

bezpečnostní přehlídku v Evropě navštívilo celkem 
110 tisíc lidí. V sobotu dorazilo podle policie 85 ti‑
síc lidí, v neděli pak i kvůli horšímu počasí 25 tisíc. 
Podle organizátorů přijeli návštěvníci z celé re‑
publiky, ale také například ze sousedního Polska. 
Na akci se prezentovaly armádní, bezpečnostní  
a záchranářské jednotky celkem z devatenácti 
zemí. Původně jich mělo být rekordních dvaa‑
dvacet, některé ale nakonec účast odvolaly. Kvůli 
úmrtí královny Alžběty II. se například odhlásilo 
britské letectvo. Lidé mohli mimo jiné vidět po‑
prvé ve vzduchu dvě letadla páté generace F‑35 
Lightning II, jejichž průlet předvedlo nizozemské 
letectvo. Právě tyto americké letouny chce nyní 
pořídit česká armáda. Poprvé nejen v Mošnově, ale 
i v celé střední a východní Evropě se letos předsta‑
vil ve vzduchu také nejmodernější švédský letoun 
JAS‑39 Gripen E. Na snímku je letoun F/A‑18 Hor‑
net finského letectva.  foto: ČTK

Přehlídka
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CZK/EUR 
24,495 +0,10 %

CZK/USD 
24,606 -0,26 %

PX 
1220,29 -2,10 %

BTC/USD 
19960 +1,00 %
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30822,42 -0,45 %

FTSE 
7236,68  -0,62 %

DAX 
12741,26 -1,66 %


